



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါအ့ၣ်ဖျါ ၂သီ, ၂၀၂၁န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-21-107-11

ဒုပုၤယာ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: သဝီဖိခံၤဘၣ်ဒိလၢ မျိၣ်ချ့လီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဖဲ ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပုၤယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်, လါမးရှး ၂၀၂၁ န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ တဘျီတဘျီပဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ကိးန့ၣ်ကရူာ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပုၤယာ် ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလါမးရှး ၂၆သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤဝဲမျိၣ်ချ့ အါထံၣ်ဆူ အ---သဝီအပူၤ ဒီးတၢ်တယာ် ဝဲလၢ အမ့ၢ်ကီၢ်ပယါသးအတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤဒီးအဖိခါယါန့ၣ်တဂၤ ဘၣ်ဒိဝဲဖဲအခိၣ် ဖဲမျိၣ်ချ့လီၤ တၢ် ပိၤဖးထီၣ်လၢအဟံၣ်မဲၣ်ညါဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤတနံၤယီၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ခံၤလၢ တၢ်ဆၢ အီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ်လၢကလဲၤကူၤစါယါဘျီသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup> အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤစံၣ်လီၤဘၣ်က့ၤ လၢတၢ်ဆါဟံၣ် ချ့မးဒီးအခဲအံၤ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤကဲ ထီၣ်ကဒါလၢအဟံၣ်ကဝီၤပူၤအယီၤ, အဝဲသ့ၣ်ခူပုၤဝဲ တၢ်ပူၤဒ်သိးကအိၣ်ခူသ့ၣ်ဖဲ တၢ်ခးလီၤ စုကဝဲ (မ့) တၢ် ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်ခးလီၤနီၣ်စါတၢ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါမးရှး ၂၆သီ, ၂၀၂၁
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	အ---သဝီ, ကိးန့ၣ်ကရူာ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပုၤယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	စီၤဟ---	စီၤယ---
သးန့ၣ်	၄၅	၅
မုၢ်/ခါ	ခါ	ခါ
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ
ဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ် /တအိၣ်	အိၣ်	-

<sup>1</sup>တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီတဘျီအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ (လါမးရှး ၂၀၂၁န့ၣ်) အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ် ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုပုၤယာ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲး ယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ် မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟံၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘျဵုတၢ်ဘါ	ဘူးဒး	ဘူးဒး
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	အ---သဝီ, ကိးန့ၣ်ကရၢၢ်, ကိးတရံးကိးဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကိးရှၢ်	

ပုၤလၢအမၤအၢပယုဲတၢ်တၢ်အဂီၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လိာ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရှၢ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လိာ်သးလိာ်ကျဲ / သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလိာ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ

**(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲပုၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.**  
 KHRG ပုၤမၤနီၣ်မၤယါတၢ်ကစီၣ် မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်, ယုၣ်ဒီးလိာ်ကဝီၤကရၢၢ်ခိၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

**ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၢ်စ့ၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.**  
 ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲလဲၤခိဖျိဘၣ်တၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

**(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံးဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်**

**ဟံးဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.**

ဖဲလါမးရှး ၂၆သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်, ဟါခီ ၈:၃၀ န့ၣ် သဝီဖိခံၤဘၣ်ဒီဝဲဖဲ မျိၣ်ချံတဖျါၣ်လီၤတံၢ်ပိာ်ဖးထီၣ်ဖဲ အ---သဝီ, ကိးန့ၣ်ကရၢၢ်, ကိးတရံးကိးဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကိးရှၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဟါအဝဲန့ၣ်, သဝီဖိတဖၣ်ကျိၤလီၤသ ကိးဝဲကျိၤညၣ်လၢဟံၣ်တဖျါၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်ဝံၤခဲလၢာ်ဒီး က့ၤဝဲဆူတၢ်လၢအဟံၣ်ဒၣ်ဝဲအခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်န့ၢ်ဟူဝဲမျိၣ်ချံ ဟဲလီၤသီၣ်ဆူသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိ စီၤဟ---, ၄၅ နံၣ်တၢ်, န့ၢ်ဟူဝဲမျိၣ်ချံပိာ်ဖးထီၣ်သီၣ် ဖဲအဝဲအိၣ်လၢအဟံၣ်သ့ၣ်ဘၣ်ပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. တဘျီယီအဝဲစိာ်ထီၣ်အဖိခါဆံး စီၤယ---, အိၣ်ယဲၢ်နံၣ်တၢ် ဒီးယုၢ်ကရီဝဲဆူအဟံၣ်သီလၢ တ့ထီၣ်ဝဲလၢ (ဘိလပ်မြေ) တဖျါၣ်န့ၣ် လၢကအိၣ်ခူသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ (အဟံၣ်ခံဖျါၣ်လၢာ် အိၣ်လၢကရၢၢ်တဖျါၣ်ယီအပူၤလီၤ). ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်, မျိၣ်ချံတဖျါၣ် လီၤတံၢ်ဝဲဆူအဟံၣ်ကရၢၢ်ပူၤ ဒီးပိာ်ဖးထီၣ်ဖဲ အဘူးဒီးအီၤကအိၣ်ယဲၢ်ပျၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤယ--- အခိၣ်ဘၣ်ဒီဝဲတဆံးတက့ၢ်ဒီး မျိၣ်ချံအက့အခိ, ဒီးမ့ၢ်စီၤဟ---တခါအခိၣ်လ့ၢ်ခိၣ်အဖိခိၣ်ဘၣ်ဒီဝဲနးမးန့ၣ်လီၤ.

စီၤဟ---တဲဖျါထီၣ်က့ၤတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်ဆူ KHRG လၢ, “ဖဲတၢ်ပိာ်ထီၣ်အခါန့ၣ် ပအိၣ်လၢ ယဟံၣ်လီၢ်လံၤတဖျါၣ်န့ၣ်အပူၤလီၤ. ပန့ၢ်ဟူတၢ်ပိာ်ဖးထီၣ်တဘျီယီ, ပလဲၤယုၢ်န့ၣ်လၢ ယဟံၣ်အသီတဖျါၣ်န့ၣ်အပူၤလီၤ. ဟံၣ်ခံဖျါၣ်န့ၣ်အဘၢၣ်စၢၤအိၣ်ဒၣ်ထဲ ဓုၤဖဲကးလီၤ. ဖဲပလဲၤယုၢ်လၢ ဟံၣ်အသီတဖျါၣ်အခါန့ၣ် မျိၣ်ချံအက့ဖျိးဘၣ်ပုၤ (...) သန့ၣ်က့ ယသ့ၣ်ကိာ်အခါယလဲၤယုၢ်ကရီတုၤလၢဟံၣ်သီတဖျါၣ်အဝဲတြိအခိၣ်ထံးဒံး. ဖဲယသ့ၣ်ခုၣ်လီၤတဘျီဒု, ယယုၢ်တန့ၢ်လၢာ်ဘၣ် (အဝဲစးထီၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲ အခိၣ်ဆါဖဲအတုၤလၢအဟံၣ်သီတဖျါၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.) ယစိာ်ယာ်ယဖိခါလၢယစုလီၤ တုၤလၢဝဲတြိအခိၣ်ထံးစ့ၢ်ကိးလီၤ.”

မျိၣ်ချံအက့ဖျိးဘၣ်စီၤဟ---အခိၣ်ဒီး အညၣ်လီၤဖျိဝဲတဆူဒီး သ့ၣ်လီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤ အလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤတီၣ်ဆုၤ စီၤဟဒီးအဖိခါဆူ တီၢ်နီၢ်တၢ်ဆါဟံၣ် (ကညီဆူၣ်ချ့မၤစၢၤဝဲကျိၤ) လၢသိလ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီကဝီကရူခိတ်ထဲလဲ၊ “မုဲဝဲ၊ တၢ်ကဲထီၣ်သးန့ၣ် ဘၣ်လၢမုၢ်နၢၤခီၣ်လီၤ. ပဟးယုၤသိလုၣ်လၢကလဲၤအၢ တၢ်ဘၣ်ဆၣ် သိလုၣ်ကစၢ်တဖၣ်န့ၣ် ပျဲတၢ်လၢကဟးထီၣ်ဟးလီၤအဂီၢ်လီၤ. လၢခံကတၢ်ပန့ၢ်ဘၣ် သိလုၣ် တခိၣ်ဒီးပလဲၤအၢပုၤဘၣ်ဒိတဖၣ်ဆူ တီၣ်နီၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.” စီၤဟ--- ဘၣ်ဆးဝဲအပူၤလီၤလၢအခိၣ် ကံၣ်န့ၣ်န့ၣ် ၁၇ထံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဖိခွါတခိတဘၣ်ဆးအခိၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဖူလီၤန့ၢ်အီၤကသံၣ်လၢအခိၣ် ပူၤလီၤတဆံးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤဒုးနဲၣ်ဒီးအတၢ်ပူၤလီၤ, လဲၤဖူလီၤကသံၣ်, လဲၤဘိၣ်တၢ်ပူၤလီၤ လၢတၢ်ဆါဟံၣ် ဒ်တၢ်ဟ်ပနီၣ်ဆၢကတီၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

လီကဝီသဝီဖိတဖၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲလီၤတၢ်လၢ မတၢ်ဒီးလီၤမုၢ်ချဲတဖၣ်အံၤလဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် စီၤဟ--- ဆိကမိၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ် ပယီၤသုးန့ၣ်လီၤ. “ယဆိမိၣ်ဒုတမ့ၢ်ဘၣ်ယၤပုၤကညီသုး (KNLA) ဘၣ်. တၢ်န့ၣ်က မ့ၢ်ပယီၤသုးလီၤ. ဘၣ်မနုၤအယီၤလဲၣ်န့ၣ် မုၢ်ချဲဟဲၣ်သီၣ်အကျဲ လီၤလၢသဝီလၢခိတကပၤ (ဟီၣ်ကဝီ လၢပ ယီၤသုးတဖၣ်ညီၣ်န့ၢ်ဟူးဂဲၤအလီၢ်) န့ၣ်လီၤ.”<sup>2</sup> စီၤဟ--- တဲစၢ်ကိးဝဲလၢ မုၢ်ချဲလီၤတၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်အလီၢ်န့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်လီၤဖျါလၢအဟံၣ်မဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲဝဲလၢ မုၢ်ချဲအကလုၢ်န့ၣ် မုၢ်ဝဲ ၆၀ mm အချဲန့ၣ် လီၤ.

အဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်, သုးအိၣ်ဘူးဒီးသဝီအံၤ မုၢ်ဒုၣ်ထဲ (KNLA) တဖုလီၤ. လၢအပူၤကွံၣ်န့ၣ် ပယီၤသုး အသုးကလၢအိၣ်ဝဲစၢ်ကိး ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်သုးလီၤကွံၣ်အသုးတဖၣ်ဖဲအပူၤကွံၣ်စ့ၤန့ၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပယီၤသုးဖိတဖၣ်ဟူးဂဲၤဟးဆုၣ်ဒီးတၢ်လၢလီၤကဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးကလၢတခိ အိၣ်ဆိ လီၤအသးလၢ ကိးတရံးဝဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. မုၢ်လၢထံၣ်ဂီၢ်သဲးတၢ်ဖဲတၢ်စ့ၤအယီၤ (ပယီၤသုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ် တၢ် စိတၢ်ကမိၤ ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၁သီ, ၂၀၂၁နံၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ)<sup>3</sup>, လီၤကဝီသဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ယိၣ်သးပျဲလၢ အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဒိၣ်မး ဒီးဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢတၢ်ဒုးကကဲထီၣ်ကဒါက့ၤစ့ၢ်ကိးလၢ ပယီၤသုးဒီး KNLA အ ဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, အဝဲသ့ၣ်ရူၣ်လီၤဟ်ဝဲတၢ်ပူၤလၢအဟံၣ်ဖိလၢ ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ကအိၣ်ရူ သ့ၣ်ဝဲတဲတၢ်ဒီးလီၤကျိချဲမုၢ်သ့ၣ်မုၢ်ဂ့ၤ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤကဲထီၣ်အခါမုၢ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ အဟူးဂဲၤဒီးပၣ် ယုၣ်ပၣ်ဂီၢ်လၢတၢ်တီခိၣ်ရိၢ်မဲ CDM တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ် တမံလၢအဝဲသ့ၣ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအဟံၣ်ဘၣ် (ဒ်သိး ကပဒုၣ်ဟးဆုးတၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အဂီၢ်) န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တနီၤဟးမံလၢစုၤပူၤလၢပုၤကျါ ဒီးအဂၤတနီၤဟးမံ လၢပုၤဂၤအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုၤန့ၢ်အခွဲး**

**မုၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.**

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ KHRG ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

<sup>2</sup> ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်ဆိၣ်ထွဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, မုၢ်လၢပမၤနီၣ်မၤယါဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဘျူးခါဘၣ်ယးဒီး ပယီၤ သုးတဖၣ်ခးလီၤနီၤတၢ် ဖဲအပူၤကွံၣ်စ့ၤလၢအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

<sup>3</sup> ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၁သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ်, ပယီၤသုးမုၢ်ဒိၣ်ထုးကွံၣ် NLD ထံကီၢ်ပဒိၣ်လၢကမျၢၢ်ယုၤထာထီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ. သုးမုၢ်တဖုအံၤဘိးဘၣ်ရၢလီၤဝဲလၢ ကပတၢ်ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတနံၣ်ဒီး ဟ့ၣ်ခိဝဲတၢ်စိတၢ်ကမိၤဆူ မ့ၢ်အီၤလဲၤ, လၢအမ့ၢ်ကီၢ်ပယီၤသုး မုၢ်ဒိၣ်အသုးရိၢ်မဲခိၣ်ကျၢၢ် (၁) န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ်ဖျါဝဲလၢ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးလၢတၢ်ယုၤထာအပူၤန့ၣ်တတီၢ်တလီၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်အ တၢ်အုၣ်သးဟ်ဖျါတအိၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်အဖိခိၣ်, ပယီၤသုးမုၢ်ဒိၣ် တတူၢ်လိာ်ဝဲ NLD ပဒိၣ်အတၢ်မၤနၢၤဖဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၀ နံၣ် ထံကီၢ်ဒီးဘုၣ်တၢ်ယုၤထာဘၣ်, ဒီးဟ်ဖျါဝဲလၢ ကရဲၣ်ကျဲၤမၤဝဲ တၢ်ယုၤထာအသိတဘျီဖဲ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ပတၢ်ပြဲးကတၢ်ကွံၣ် အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤအံၤ ကဲထီၣ်ဝဲတဲတရူးလၢ ကီၢ်ပယီၤပလဲၤမဲၣ်အိၣ်ဖိၣ်ထံၣ်လိာ်သးတနံၤန့ၣ် လၢကဟ်ဂၢ်ဟ်ကျဲၤက့ၤ ကရၢဖိလၢတၢ်ယုၤထာထီၣ်အီၤဖဲ ၂၀၂၀နံၣ် တၢ်ယုၤထာအပူၤန့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. ကီၢ်ခိၣ်ကျၢၢ် အူဝဲမ့ၢ်ဒိ ထံကီၢ်ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်တၢ်လၢတၢ်ယုၤထာတၢ်အီၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အီၤယုၣ်ဒီး ဝဲၤကျိၤခိၣ်န့ၢ်, ကရၢခိၣ်ခဲဒီးပလဲၤမဲၣ်ကရၢ ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤဖဲ လါမးရှး ၂၇သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲအ---သဝီ, ကိးန့ၣ်ကရူၢ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဣပျၢ်ယၢ် ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂီၤအထွဲလၢအဖိခိၣ်တဘျီဝဲမ့ၢ်ရဲၣ်အကုလၢအလီၤ တၢ်လၢ စီၤဟ---အဟံၣ်မဲၣ်ညါဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ပူၤလၢအလီၤဖျိ န့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲဒိဖျိလၢမ့ၢ်ရဲၣ်လီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တကပၤခံဘၣ်န့ၣ်ဟ်ဖျါဝဲ သ့ၣ်တထူၣ်ဒီးဟံၣ် တဖျၢၣ်လၢအဘၣ်ဒီးဒီးမ့ၢ်ရဲၣ်အကုအခိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

(တၢ်ဂီၤတဖၣ်- KHRG)



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤဖဲ လါမးရှး ၂၇သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲအ---သဝီ, ကိးန့ၣ်ကရူၢ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဣ ပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဟ်ဖျါဝဲ စီၤဟ---ဒီး စီၤယ--- တၢ်ပူၤ လီၢ်ဘၣ်ဒိန့ၣ်လီၤ.

(တၢ်ဂီၤ- KHRG)



## ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူ (KHRG) အဂ်ဖုဂ်ကိာ်

ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူ (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢ သဘျုတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပှၤဂ်ဝီခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ် ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤန့ၣ်သဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤပါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အဂ်ဖုအကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ နိသိးကဟ် ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမျၢၢ်တဖု အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.